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”Det talte ord gælder” 

Den 16. maj 2024 

Spørgsmål AM 

Ministeren bedes redegøre for sin indstilling til den 

kommende dagsorden for rådsmøde (landbrug og 

fiskeri) den 27. maj 2024 samt eventuelle sager, 

hvortil der søges mandat i Europaudvalget. 

   

Svar 

Jeg vil gennemgå dagsordenen for rådsmødet for 

landbrug og fiskeri den 27. maj 2024 i Bruxelles.  

 

Der er fire punkter, som alle forelægges til 

orientering.  

 

Punkt 1 handler om markedssituationen for 

landbrugsvarer. Det er et tilbagevendende punkt, 

som senest blev drøftet i marts i år.  

 

Markedssituationen er inde i en relativt stabil 

periode. Det er godt nyt, både for den globale 

fødevareforsyningssikkerhed og for landbruget.  
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Det er også positivt, at EU's handelsliberalisering 

over for Ukraine er blevet forlænget med endnu et år.  

 

Regeringen ser frem til, at Kommissionens forslag 

om at hæve tolden markant på importeret korn fra 

Rusland og Belarus også vedtages snarligt.  

 

Punkt 2 handler om de aktuelle udfordringer i 

landbruget.   

 

Kommissionen vil give en opdatering på sit arbejde 

med forenkling. Derudover om arbejdet med at 

styrke landmændenes position i fødevarekæden. 

Endelig giver Kommissionen også en status på den 

større fleksibilitet ved brug af national støtte.  

 

Formandskabet lægger desuden op til en drøftelse 

om krisestyring i landbruget. Og som et indspil til den 

næste Kommission arbejder formandskabet også på 

at få vedtaget rådskonklusioner om fremtidens 

landbrug ved rådsmødet i juni i år. 
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Fra dansk side ser vi fortsat ikke behov for 

lempeligere regler for national støtte eller for 

yderligere regulering af markedet for landbrugsvarer. 

 

Vi mener stadig, at fokus bør være på arbejdet med 

forenkling. Og at vi skal bevare det langsigtede 

perspektiv. Både i forhold til markedsorientering i 

landbrugssektoren og ikke mindst ved at fortsætte 

den grønne omstilling.  

 

Det er også den linje, som vi forfølger i 

forhandlingerne om rådskonklusioner om 

fremtidens landbrug. Selvom mange medlemslande 

desværre hellere ser en mindre ambitiøs tilgang.  

 

Når det kommer til krisestyring, er forebyggelse den 

bedste vej frem. Ikke mindst ved at gøre landbruget 

modstandsdygtigt over for klimaforandringerne.  

 

Punkt 3 handler om fiskerimuligheder for brisling i 

Nordsøen, Skagerrak og Kattegat fra den 1. juli i år til 

30. juni næste år.  
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Sagen er ikke på dagsordenen for rådsmødet, men 

det forventes vedtaget på et kommende rådsmøde.  

 

Bestanden for brisling i Skagerrak og Kattegat er 

fælles forvaltet med Norge, mens bestanden i 

Nordsøen er fælles forvaltet med UK.  

 

Rådgivningen for i år er meget negativ. Der er 

nærmest tale om en halvering i forhold til sidste år. 

Det forventes, at kvotefastsættelsen vil følge den 

videnskabelige rådgivning. Det støtter regeringen.  

 

Regeringen mener desuden, at det ligesom tidligere 

år skal være muligt at fiske kvoten for Skagerrak og 

Kattegat i Nordsøen. 

 

Punkt 4 handler om Kommissionens forslag om  

skov-formeringsmateriale – det vil sige frø til 

skovsektoren.  

 

Forslaget er ikke på dagsordenen for rådsmødet, men 

forventes vedtaget på et kommende rådsmøde. 
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Regeringen støtter forslaget, da der er brug for en 

opdatering af lovgivningen på området. Derudover 

vil jeg henvise til samlenotatet.  

 
---o0o--- 

Under siden sidst vil jeg nævne, at jeg ved 

rådsmødet rejser et punkt under eventuelt om 

regelforenkling og innovationsvenlig regulering af 

fødevare- og landbrugssektoren.  

 

Det er en opfølgning på den drøftelse om 

regelforenkling, som jeg rejste på rådsmødet for 

landbrug og fiskeri i september sidste år. Denne gang 

er fokus især på biosolutions.  

 

Der er i regeringens optik brug for en mere 

innovationsvenlig regulering i EU, som både kan gøre 

fødevare- og landbrugssektoren mere effektiv og 

bæredygtig. Samtidig med, at vi fastholder det et højt 

beskyttelsesniveau.  
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Drøftelsen er særligt relevant i lyset af 

Kommissionens meddelelse om bioteknologi fra den 

marts i år.  

 


